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Op donderdag 2 mei 2013 hield de Commissie voor Woonbeleid, Stedelijk Beleid en Ener-
gie naar aanleiding van het ontwerp van energiebeleidsovereenkomst met de energie-in-
tensieve industrie een gedachtewisseling met minister-president Kris Peeters en minister 
Freya Van den Bossche, en met vertegenwoordigers van het ACV, BBL, Essenscia, het 
VEA en Voka. De minister-president en minister Van den Bossche lichtten samen met de 
administrateur-generaal van het VEA de visie van de Vlaamse overheid toe. De vertegen-
woordigers van het ACV en BBL brachten een gezamenlijk standpunt naar voren.

I. VLAAMSE OVERHEID

1. Toelichting door de Vlaamse Regering

Minister Freya Van den Bossche herinnert bij het begin van haar toelichting aan de be-
staande energieconvenants, die de Vlaamse Regering inzet ter verbetering van de energie-
efficiëntie van de energie-intensieve industrie zonder de groeikansen van die industrie in 
gevaar te brengen. Sinds 2002 traden 180 grote vestigingen toe tot het benchmarkconve-
nant en sinds 2005 ook 230 middelgrote tot het auditconvenant. De eerste groep is goed 
voor 82 percent van het energiegebruik en de CO2-emissie van de Vlaamse industrie. Beide 
convenants lopen af in 2013, maar het regeerakkoord bevat de afspraak ze te verlengen.

Minister-president Kris Peeters legt uit dat het beleid energie-intensieve bedrijven defi-
nieert als vestigingen met een primair energiegebruik van minstens 0,1 PJ per jaar. Hun 
aantal wordt in Vlaanderen geschat op 450 tot 500, goed voor 88 percent van het totale 
industriële energieverbruik. 

Er komen verschillende overeenkomsten voor bedrijven die wel of niet onder het Euro-
pese emissierechtenhandelssysteem VER vallen. Die overeenkomsten lopen tot eind 2020. 
Jaarlijks worden geaggregeerde monitoringrapporten voorgelegd aan de Vlaamse Rege-
ring, waardoor de industriële bijdrage aan de Vlaamse klimaatdoelstellingen op het vlak 
van broeikasgasemissies kan worden geïnventariseerd voor niet-VER-bedrijven en op het 
vlak van energie-efficiëntie voor zowel VER- als niet-VER-bedrijven. Dankzij de verlen-
ging van hun looptijd sluiten de convenants aan op de inwerkingtreding van de nieuwe 
overeenkomsten, waardoor de routine van energiemonitoring en -besparing niet wordt 
onderbroken.

Minister Freya Van den Bossche deelt mee dat de IRR-grenzen voor rendabele en poten-
tieel rendabele investeringen lager zijn in de nieuwe overeenkomsten dan in het besluit 
Energieplanning en dus een stap vooruit inhouden: 14 percent voor VER-bedrijven, 12,5 
percent voor niet-VER-bedrijven. De grens voor een potentieel rendabele investering 
wordt op een IRR van 10 percent gelegd. Tijdens overleg blijkt dat de sector dit ambitieus 
maar haalbaar acht, wat belangrijk is bij vrijwillige overeenkomsten. Nieuw zijn verder de 
potentieelstudies voor wkk en koude- en warmtenetten – waarvoor de minister een nieuwe 
subsidiesysteem aankondigt – en de energiebeheermaatregelen. 

Als richtinggevende resultaatsdoelstelling wordt 1 percent energie-efficiëntieverbetering 
per jaar gehanteerd. Dat cijfer is gebaseerd op de ervaring met de convenants. De maatre-
gelen uit de studie worden opgenomen in een energieplan en in de jaarlijkse monitoring. 
Daarbij komt de verplichte implementatie van sommige energiebeheermaatregelen.

Minister-president Kris Peeters onderstreept dat de doelstelling van 1 percent slechts 
richtinggevend is. Het totale resultaat van alle plannen van de toegetreden vestigingen is 
vanzelfsprekend pas bekend na verificatie. De kosten voor de Vlaamse overheid betreffen 
de organisatie van het Verificatiebureau, dat zelf  aangaf dat de nieuwe overeenkomsten 
dezelfde capaciteit vergen als de bestaande convenants. De werkingsmiddelen, die in de 
dotatie aan VITO zijn opgenomen, blijven dus gelijk. 
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De Vlaamse Regering heeft haar federale tegenhanger verzocht de nieuwe overeenkom-
sten aan te melden bij de Europese Commissie. Inmiddels heeft de EC vragen om bijko-
mende toelichting gesteld, die de Vlaamse Regering in de loop van de komende weken zal 
beantwoorden. De minister-president verwacht op grond van de evenwichtige aanpak een 
hoge toetredingsgraad, waardoor de overeenkomsten nut zullen hebben in het Vlaamse en 
Europese streven naar energie-efficiëntie en emissiereductie. 

Tot slot beklemtoont hij dat dit instrument erg kostenefficiënt is.

2. Toelichting door het Vlaams Energieagentschap

De heer Luc Peeters, administrateur-generaal van het VEA, deelt mee dat zijn agentschap 
de Vlaamse minister voor Energie vertegenwoordigt in de benchmark- en auditcommis-
sies. Het agentschap coördineert voorts de standpuntbepaling van de Vlaamse overheids-
vertegenwoordigers uit de beleidsvelden Economie, Energie en Leefmilieu. In dat kader 
verzamelde het in overleg met het Departement LNE en ter voorbereiding van het voorlig-
gende ontwerp in een evaluatienota de aandachtspunten voor de uitwerking van de nieuwe 
overeenkomsten. 

Tussen mei 2011 en september 2012 vond in de commissies het overleg plaats met de sector-
federaties over de omschrijving van de doelgroep, de verbintenissen en de tegenprestaties. 
De sectoren bleken een evenwichtige voortzetting voor te staan. Een en ander resulteerde 
in een ontwerptekst. De opbouw van de convenants blijft net als de structuren, de commis-
sies en het Verificatiebureau bewaard. Continuïteit is belangrijk omdat energie-intensieve 
bedrijven vertrouwd zijn geraakt met energie-efficiënt denken, handelen en investeren. 

Het onderscheid tussen de twee overeenkomsten kwam er op vraag van de VER-bedrijven.

Sinds de Vlaamse Regering de ontwerptekst principieel goedkeurde, speelt het VEA een 
actieve rol in de technische werkgroepen, die werken aan concrete toelichtingen over flexi-
bele mechanismen, energiebeheermaatregelen en uniforme monitoring. Het agentschap 
waakt erover dat de overeenkomsten zo goed mogelijk passen in de nieuwe Europese richt-
lijn betreffende energie-efficiëntie, die op 14 november 2012 werd gepubliceerd, waardoor 
de toetredende ondernemingen daaraan meteen voldoen.

II. ESSENSCIA

1. Toelichting door Essenscia

Mevrouw Els Brouwers, adviseur Energie en Klimaat van Essenscia, legt uit dat haar or-
ganisatie de bedrijven uit de sector chemie, kunststoffen en life sciences vertegenwoordigt. 
De sector is goed voor een omzet van ongeveer 42 miljard euro, 60.000 werknemers in 
Vlaanderen en 50 percent van de industriële uitgaven voor onderzoek en ontwikkeling. 
Hij verbruikt 20 percent van het aardgas – 11 percent energetisch en 9 percent als grond-
stof – en 25 percent van de elektriciteit. De sector vertegenwoordigt een kleine helft van 
de benchmark- en 25 percent van de auditconvenants.

De sector ging er tijdens de onderhandelingen van uit dat economische, milieu- en sociale 
belangen moesten verenigd worden. Omdat de inspanningsverbintenis een economische 
basis heeft, is het resultaat duurzamer dan overkoepelende absolute doelstellingen zoals 
het emissiehandelssysteem, dat immers onbedoelde effecten kan hebben. De aanpak via 
audits in de bedrijven loopt zelfs voorop op de uitvoering van de nieuwe Energie-efficiën-
tierichtlijn. 

Het spoor van de individuele absolute doelstellingen was evenmin de goede weg, aange-
zien het laaghangende fruit al geplukt is. Als alternatief  werd gekozen voor verbreding 
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door de inventarisatie van het potentieel qua wkk, warmte en koude. Door middel van 
energiebeheermaatregelen worden ook de werknemers betrokken in de mentaliteitswijzi-
ging. Bovendien is de nieuwe aanpak flexibel genoeg met het oog op ketenefficiëntie. Tot 
slot worden de beste leerlingen niet gestraft en hoeft men oude en nieuwe installaties niet 
over dezelfde kam te scheren. Het nieuwe instrument maakt verbetering op maat van het 
bedrijf  mogelijk.

Daarop presenteert de spreker een grafiek met de opvolging van de energie-efficiëntiever-
beteringen in de vorige resultaatsverbintenissen voor haar sector. In 2008 en 2009 blijken 
de resultaten plots slechter dan de geplande doelstelling, terwijl toen nochtans geen maat-
regelen zijn stopgezet. Verklaring is het effect op de efficiëntie van de verminderde produc-
tie ten gevolge van de crisis. Een deel van het verbruik is immers vast en onvermijdbaar. 
Ook productiviteit speelt dus een rol in de energie-efficiëntie. Voorts waardeert mevrouw 
Brouwers de economische ‘pardonnabiliteit’ in het ontwerp, aangezien conjunctuur en 
financiële gezondheid een rol spelen in de toegang tot vreemd vermogen en de daaruit 
resulterende investeringsruimte.

Van de Vlaamse overheid rekent mevrouw Brouwers als tegenprestatie op een koppeling 
van de overeenkomsten aan de ecologiepremie en de strategische ecologiesteun. Het blijft 
nog wachten op de Europese reactie op de vermindering of vrijstelling van accijnzen, 
maar in elk geval is het accijnsverschil tussen bedrijven binnen en buiten het convenant 
relatief  ten opzichte van het verschil met Amerikaanse bedrijven, die drie keer minder 
voor hun gas betalen dan de Europese. Een herziening van het Europese energiebeleid is 
dus zonder meer aangewezen. De voorliggende overeenkomst bereidt Vlaanderen voor op 
die toekomst, door de bedrijven te begeleiden in hun streven om met energie-efficiëntie het 
concurrentienadeel te verminderen. 

2. Bespreking

De heer Bart Martens wil weten of elke energiestudie voortaan verplicht het potentieel op 
het vlak van wkk en restwarmte in kaart zal moeten brengen. Artikel 14 van de Europese 
Energie-efficiëntierichtlijn verplicht Vlaanderen om tegen 31 december 2015 zijn hele po-
tentieel aan wkk en efficiënte stadsverwarming en -koeling te inventariseren. Het studie-
werk van de bedrijven kan daar een belangrijke bijdrage aan leveren. 

Mevrouw Els Brouwers bevestigt de uitbreiding van de verplichting. Aanpak en deadlines 
worden in de toelichtingen uitgewerkt. De huidige zijn blijkbaar net iets te laat voor ge-
bruik door de Vlaamse overheid in het kader van die Europese verplichting. Maar toen 
de voorliggende datum is vastgelegd, was de richtlijn nog niet bekend. Misschien kan de 
datum in het ontwerp iets naar voren worden geschoven. 

Restwarmtemaatregelen die het onderzoek rendabel bevindt, zullen wel degelijk verplicht 
zijn. Er ligt dan ook een grote verantwoordelijkheid bij de consulenten die de audits uit-
voeren. Het Verificatiebureau weet inmiddels uit ervaring wie kwaliteit levert. Daarnaast 
kunnen grotere bedrijven hun eigen, gespecialiseerde consulenten inzetten.

De heer Bart Martens polst of er buiten vreemd vermogen nog andere mogelijkheden zijn 
om de maatregelen met minder dan 14 percent rendabiliteit, alsnog uit te voeren.

Mevrouw Els Brouwers kent buitenlandse voorbeelden met ESCO’s. Die zijn vooral inte-
ressant voor kleinere bedrijven, maar voor grotere bedrijven zouden wel erg grote ESCO’s 
nodig zijn.
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III. VOKA

1. Toelichting door Voka

Mevrouw Carolien Pouleyn, adviseur Milieu en Energie van Voka, overloopt de verdien-
sten van de convenants. Als belangrijk beleidsinstrument realiseerden ze een aanzienlijke 
primaire energiebesparing, plaatsten ze – samen met de stijgende prijzen – de energie-
efficiëntie op de agenda en leverden ze een bijdrage aan de milieudoelstellingen. 

Anderzijds vertoonden ze ook tekortkomingen, die de nieuwe overeenkomsten wegwerken. 
Zo wordt haalbaarheid een belangrijk criterium, om een hoge toetredingsgraad te behou-
den, de concurrentiepositie niet te ondermijnen en de aantrekkelijkheid van investeringen 
ten opzichte van de buurlanden niet negatief  te beïnvloeden. De nieuwe overeenkomsten 
gaan verder dan het Energieplanningsbesluit. De spreker herhaalt de nieuwe grenzen voor 
de rendabiliteit van maatregelen en voegt toe dat elk jaar een nieuwe berekening nodig is 
van wat haalbaar is op grond van de actuele energieprijzen. 

Bovendien verbreden de nieuwe overeenkomsten de aanpak. Zo wordt voortaan het ener-
gieplan jaarlijks toegelicht voor de ondernemingsraad en het comité voor preventie en 
bescherming op het werk. Voor het betrekken van de werknemers worden daarnaast ook 
energiebeheermaatregelen ingezet. Bedrijven worden daartoe verplicht, tenzij ze voor ISO 
50001 kiezen. De spreker vermeldt in het kader van de verbreding voorts de opmaak van 
een energiebeleidsverklaring door het management en daarnaast de aanstelling van een 
energiecoördinator, die werkgroepen opricht, rapporteert aan het management, vormings-
plannen opstelt en bewustmaking stimuleert. De nieuwe ideeën die in de alternatieve com-
municatiekanalen aangereikt worden, kunnen op hun beurt uitgevoerd worden als flexi-
bele maatregelen die het energieplan aanvullen, wat in de convenants niet mogelijk was. 
Energiebeleidsovereenkomsten zorgen tegelijk voor innovatie en werknemersbetrokken-
heid. Tot slot wijst mevrouw Pouleyn op het onderzoek naar wkk-potentieel en de bijdrage 
van bedrijven aan warmte- en koudenetwerken.

De economische pardonnabiliteit is een les uit het verleden. Bedrijven krijgen de moge-
lijkheid om bij financieringsproblemen uitstel te vragen met betrekking tot een rendabele 
maatregel, op voorwaarde dat ze dit grondig beargumenteren, een verzoek richten aan het 
Verificatiebureau en de zaak laten behandelen in een hoorzitting. Tot slot wijst de adviseur 
op de bredere aanvaarding van energiedeskundigen.

IV. BBL EN ACV

1. Toelichting door BBL

Mevrouw Lieze Cloots, beleidscoördinator van BBL, licht het verdeelde advies van de 
Minaraad uit november 2012 toe. Mevrouw Cloots wijst op de ongelijke wijze waarop de 
partners in het voorbereidingsproces zijn betrokken. Haar analyse en die van de heer De 
Wel vertegenwoordigen de milieubeweging, de vakbonden en Arbeid en Milieu. 

De beleidscoördinator presenteert om te beginnen een grafiek met de reductie van de uit-
stoot van broeikasgassen in de verschillende sectoren die de EU wenst. Het gaat om 80 
percent. Klimaatwetenschappers achten zelfs 95 percent nodig. Dan volgen twee diagram-
men uit het MIRA die aangeven dat na de crisisknik in 2009 het energieverbruik en de 
CO2-emissies door de industrie opnieuw serieus zijn gestegen, laat staan dat ze onder het 
niveau van 1990 zouden zijn terechtgekomen. 

Conclusie is dat een heel ambitieus energiebesparingsbeleid nodig is voor de industrie. 
Dat vereist langetermijndenken, het besef dat kleine stappen niet volstaan, de integratie 
met innovatie- en economisch beleid en trajecten in de vorm van sectorale low carbon 
roadmaps. 
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De voorliggende overeenkomsten laten kansen liggen om zowel klimaatdoelstellingen als 
toekomstige werkgelegenheid te verzekeren. 

2. Toelichting door het ACV

De heer Bert De Wel, adviseur op de studiedienst van het ACV, onderstreept dat alle ge-
ledingen van het ACV mee overlegd hebben over het standpunt dat hij naar voren brengt. 
Hij betreurt dat de nieuwe overeenkomsten alleen verbinden tot inspanningen, die dan nog 
afgezwakt worden door achterpoortjes, ook al erkent de spreker de waarde van de audits 
en de plannen. Bovendien ligt het industriële ambitieniveau van 1 percent lager dan de 
doelstelling van de EU-Energie-efficiëntierichtlijn, die 1,5 percent bedraagt. Dit wekt de 
vrees dat de huishoudens en de mobiliteit zullen moeten compenseren voor wat de indu-
strie te weinig doet. 

Het zal niet eenvoudig zijn om het verschil te maken met het besluit Energieplanning, ze-
ker voor VER-bedrijven. Objectieve controle van de criteria voor economische pardonna-
biliteit wordt zeer moeilijk, en zal voor de overheid kostelijk uitvallen. Daarmee reiken de 
overeenkomsten de industrie dus de mogelijkheid aan om de verbintenissen te omzeilen. 
Bovendien kunnen afwijkingen ten gevolge van wijzigende productievolumes of een min-
der dan verwachte effectiviteit van maatregelen geen aanleiding geven tot tekortkomingen. 
De vraag rijst of het eigenlijk wel mogelijk is voor bedrijven om niet aan de voorwaarden 
te voldoen.

De financiële tegenprestaties van de overheid belopen nochtans 90 miljoen euro per jaar, 
berekende het secretariaat van de SERV in het advies van de Minaraad van juli 2012. 
Bovendien verbindt de overheid er zich toe geen energie- of CO2-taks op te leggen, noch 
aanvullende energie-efficiëntie- of emissiereductiedoelen, noch aanvullende besparings-
verplichtingen en al evenmin aanvullende energie-eisen, behalve als Europa bijkomende 
maatregelen uitvaardigt. De overheid zet zichzelf  tot 2020 buitenspel. Zorgwekkend is dat 
het lage ambitieniveau de Vlaamse bedrijven dreigt op te zadelen met verouderde instal-
laties.

Koppeling met accijnsverlaging is contraproductief  voor de transitie naar een koolstof-
arme samenleving. Dat er wel een band is met de federale tegenprestaties maar niet met 
de Vlaamse groenestroomcertificaten, valt te betreuren. Voorts is de toezichtcommissie 
onevenwichtig samengesteld, wat gevaar op zelfcontrole door de bedrijven en gebrek aan 
transparantie oplevert. Ook de band met het middenveld wordt volledig aan zijn lot over-
gelaten. Verwonderlijk is tot slot dat de minister van Leefmilieu niet vertegenwoordigd is.

Wat de betrokkenheid van de werknemers betreft, is het positief  dat de ondernemings-
raad en het comité voor preventie en bescherming op het werk worden ingelicht over de 
samenvatting en de voortgang van het energieplan. Ook waardeert de heer De Wel de 
energiebeheersmaatregelen, maar alles gebeurt te veel achteraf, nadat het plan is opge-
steld. Nochtans vereist transitie evenveel sociale als technologische innovatie, wat verschil-
lende bedrijven ook effectief  toepassen. Die transitie komt niet dichterbij met wat voor-
ligt, voorspelt de spreker. Hij benadrukt dat ambitieuze maatregelen qua energiebesparing 
en -efficiëntie essentieel zijn voor de competitiviteit van onze bedrijven en dus voor de 
tewerkstelling. Uiteindelijk zullen de werknemers en het milieu de prijs betalen voor het 
gebrek aan ambitie.

3. Reactie van de Vlaamse Regering

Minister Freya Van den Bossche herhaalt dat evenwicht belangrijk is bij vrijwillige overeen-
komsten. De nieuwe instrumenten gaan verder dan de bestaande regelgeving maar botsen 
op de grens van de haalbaarheid. Een VITO-studie toont aan dat de uitvoering van wat 
voorligt, meer energiebesparing oplevert dan hogere energietarieven zonder accijnsverla-
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ging. Rendabele investeringen per onderneming zoeken vindt de minister gezien de grote 
verschillen logischer dan een algemene besparingsdoelstelling voor alle bedrijven.

Pardonnabiliteit werd al in 2008 toegepast, zij het minder transparant. Duidelijkheid is er 
nu wel. Minister Lieten werkt intussen aan een aanpak van innovatieve energiebesparing 
in bedrijven, maar dat werk valt buiten wat voorligt.

De overeenkomsten in Vlaanderen moeten tegen 2020 een besparing van 1,27 miljoen ton 
olie-equivalent opleveren, in Wallonië zal dat 0,36 miljoen ton zijn. 

Minister-president Kris Peeters wijst op het ruimere kader van ViA en vermeldt duurzame 
chemie als FISCH. Voorts is werkgelegenheid een grote zorg. De minister-president erkent 
dat er geen kwantificeerbare resultaatsverbintenissen zijn, al is er voor het geheel wel een 
richtinggevende doelstelling van 1 percent. Hij verklaart de verantwoordelijkheid te ne-
men voor het evenwicht tussen additionaliteit en haalbaarheid. Pardonnabiliteit en flexibi-
liteit worden in een regelgevend kader gegoten, waarvoor hij verwijst naar bijlagen 5 en 7. 

Als BBL en het ACV in hun presentatie een slogan als ‘no jobs on a dead planet’ opnemen, 
dan levert dat wel een treffend beeld op, maar met het voorliggende ontwerp heeft het 
hoegenaamd niets te maken. 

De minister-president verdedigt de samenstelling van de commissie met het argument 
dat de maatregelen alleen energie betreffen, dus niet de bevoegdheden van minister  
Schauvliege. Het gaat hier niet om klimaatbeleidsovereenkomsten. 

De verhoogde betrokkenheid van de werknemers is belangrijk en moet voort gestimuleerd 
worden. De minister-president vertrouwt op de wijsheid van de bedrijven en rekent op een 
positieve houding van de vakbonden.

4. Bespreking

Mevrouw Marleen Van den Eynde leidt uit de bijdragen van de verschillende organisaties 
af dat de huidige convenants wel wat tekortkomingen vertonen. Maar de laatste parle-
mentaire evaluatie daarvan is al geleden van 21 maart 2008, nog in de vorige zittingsperi-
ode. Het commissielid vraagt naar een schriftelijke evaluatie en polst hoe ze de studie van 
VITO kan raadplegen. 

Mevrouw Van den Eynde acht de opmerkingen over de concurrentiepositie in binnen- en 
buitenland terecht. Andere sprekers wijzen echter op risico’s betreffende achterpoortjes 
en vrijwillige aanwending van economische pardonnabiliteit. Ook zij is nog niet overtuigd 
dat de bedrijven voldoende gemotiveerd zullen worden. Hoe denkt de minister beide strek-
kingen – concurrentiekracht en energie-efficiëntie – te verzoenen? En wat zegt de evaluatie 
van het vorige convenant daarover?

De heer Dirk de Kort is benieuwd hoe het ACV tot zijn standpunt is gekomen. Heeft de 
organisatie zijn eigen sectorverantwoordelijken voor chemie daarbij betrokken? Voor de 
chemische bedrijven wegen de energiekosten zwaar. De heer de Kort waarschuwt voor 
verkeerde keuzes die een zo grote werkgever ertoe zouden bewegen weg te trekken. Daar-
naast had hij verwacht dat het ACV meer zou verwijzen naar de transitieplannen die ook 
bij ViA gepresenteerd zijn. 

De heer Björn Rzoska plaatst naast de studie van VITO andere, voor hem minder verdach-
te bronnen. Zo stelt het OESO-rapport dat de staat door de accijnsvrijstellingen inkom-
sten misloopt. Het Internationale Energieagentschap wijst erop dat hoge subsidies voor 
fossiele brandstoffen het klimaatbeleid ondermijnen. Zelfs de G20 oordeelt dat inefficiënte 
subsidies voor fossiele brandstoffen moeten worden uitgefaseerd. 
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Ook de heer Rzoska vraagt beschikking over de evaluatie van de vorige overeenkomst, en 
dan zeker de interne evaluatie door het VEA. Van de minstens twee evaluaties die het af-
lopende benchmarkconvenant oplegt, is er maar een uitgevoerd. De nieuwe overeenkomst 
zwakt de evaluatieverplichting nog meer af, tot een jaarlijkse rapportering. Op basis van 
welke gegevens heeft de Vlaamse Regering dan beslist over een opvolger voor het huidige 
convenant?

De doelstelling van de voorliggende overeenkomst betreffende een efficiëntiewinst met 1 
percent, gaat voor Groen niet ver genoeg. De Europese Energie-efficiëntierichtlijn heeft 
het trouwens over 1,5 percent. Daarnaast vraagt de fractie hoe de reële besparing zal wor-
den gemeten. Zo er geen metingen zijn, wil de heer Rzoska weten op welke basis dan wel 
kan worden bijgestuurd. Voorts betitelt het commissielid heel wat aspecten van de nieuwe 
regeling als te vrijblijvend. 

De IRR wordt naar voren geschoven als een compromis, maar ook die regeling is voor 
Groen te weinig ambitieus. Dat maatregelen met een IRR onder de 10 percent helemaal 
wegvallen, betreurt de heer Rzoska evenzeer. Gezien de aanzienlijke tegenprestaties van-
wege de overheid bevatten de overeenkomsten onvoldoende engagementen voor energie-
efficiëntie en CO2 -reductie. Nochtans is meer energie-efficiëntie niet alleen om ecologische 
redenen nodig, maar ook op economische gronden. Gezien de stijgende energiekosten kan 
de industrie alleen leefbaar en weerbaar blijven als haar energie-efficiëntie stijgt. 

Daar de energiebeleidsovereenkomst uit actieplannen bestaat, zijn er geen resultaatsver-
bintenissen aan verbonden. Groen vraagt om ten minste indicatieve resultaatsverbintenis-
sen, opdat er toch enig streefdoel zou zijn. 

De heer Rzoska peilt naar de reden achter de verdwijning van de koppeling met het inno-
vatiebeleid, onder meer de ecologiepremie. Een integrale aanpak zou de bedrijven immers 
steunen in hun traject. 

Deze opmerkingen nemen niet weg dat de heer Rzoska ook de positieve aspecten ziet zoals 
de verplichte rapportering aan het comité voor preventie en bescherming op het werk en 
de integratie in het energiebeheer van het bedrijf. Ook in de verbreding ziet de heer Rzoska 
kansen, op voorwaarde dat andere bedrijfsmaatregelen voor energie-efficiëntie niet sneu-
velen. 

Als repliek op het gebrekkige ambitieniveau wijst de heer Bart Martens erop hoe een slim-
me inbedding van de energiebeleidsovereenkomst in de rest van het energiebeleid, het in-
novatiebeleid en het economische beleid tot een betere energie-efficiëntie kan leiden. Dat 
in de nieuwe overeenkomsten het potentieel van alle maatregelen met een IRR boven de 
10 percent in beeld blijft, bestempelt de heer Martens als een wezenlijke verbetering. Hij 
rekent op het reductiepotentieel van andere maatregelen, zoals het ondersteuningsregime 
voor groene stroom en voor warmte-krachtkoppeling, maar ook de te ontwikkelen maat-
regelen voor restwarmtevalorisatie en groene warmte. Ook het innovatiebeleid kan leiden 
tot zuinigere productieprocessen en -methoden. Daarnaast kan ook het economische on-
dersteuningsbeleid een bijdrage leveren. 

De heer Martens begrijpt niet dat de heer Rzoska gewag maakt van een loskoppeling. Be-
drijven die ecologiesteun genieten, zullen immers sneller in de categorie IRR-maatregelen 
komen die verplicht worden of in beeld blijven bij de regeling betreffende een IRR boven 
de 10 percent. De heer Martens acht het zinvol na te gaan hoe andere overheidsmaatre-
gelen, zoals de Groenegarantieregeling, beter bekendgemaakt kunnen worden. Van die 
regelingen wordt weinig gebruik gemaakt, terwijl ze het de bedrijven net moeten mogelijk 
maken om goedkoper aan kapitaal te geraken voor groene maatregelen. 
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Kortom, een combinatie van innovatiebeleid, economisch beleid en energiebeleid moet tot 
meer dan 1 of 1,5 percent verbetering van de energie-efficiëntie leiden. Daarnaast wijst de 
spreker op de studies van het Milieu- en energietechnologie Innovatie Platform over rest-
warmtevalorisatie. Dat platform heeft berekend dat de Antwerpse havenindustrie een rest-
warmtepotentieel tussen 400 en 1000 megawatt heeft, restwarmte die zou kunnen dienen 
voor stadsverwarmingsnetten. De grotere energie-efficiëntie die dat meebrengt, zorgt ook 
voor een verankering van de industrie. Als bij overcapaciteit vestigingen moeten sluiten, 
is de energie-efficiëntie ervan immers een beoordelingsgrond. De heer Martens hoopt dan 
ook dat dit pad verder wordt gevolgd. Het ondersteuningsregime voor restwarmtevalori-
satie dat de minister bij Europa aanvroeg, is daarvoor van cruciaal belang. Als dergelijke 
steunmaatregelen goedgekeurd worden, verwacht de heer Martens dat nog heel wat an-
dere maatregelen een IRR boven de 10 percent of 14 percent zullen opleveren. Ook dat zal 
dan leiden tot meer dan 1,5 procent energie-efficiëntiewinst. 

Ook de heer Robrecht Bothuyne ziet een koppeling tussen de ecologiepremie en de ener-
gieovereenkomst. Het commissielid merkt op dat Europa bij de totstandkoming van de 
richtlijn over energie-efficiëntie Vlaanderen zelfs als een voorbeeld beschouwt. Voorts is 
CD&V voorstander van actieverbintenissen wegens de grotere flexibiliteit daarvan. Hoe 
willen het ACV en BBL dan betere resultaten afdwingen op basis van overeenkomsten die 
per slot van rekening op vrijwillige basis worden aangegaan? 

Mevrouw Irina De Knop beoordeelt het voorliggende ontwerp gunstig, zoals ook de on-
dernemersorganisaties dat doen. De doelstellingen zijn wel degelijk ambitieus. Voor Open 
Vld is het belangrijk dat ondernemingen op vrijwillige basis kunnen deelnemen. 

Wel beaamt mevrouw De Knop de kritiek op het feit dat de minister van Leefmilieu de 
overeenkomst niet zal ondertekenen. Voorts bestempelt ze de vormvereisten voor het ener-
gieplan als zwaar. Dat de energiestudies en plannen, opgesteld door bedrijfsexterne en 
onafhankelijke energiedeskundigen, binnen zes maand bij het Verificatiebureau moeten 
worden ingediend, legt een erg hoge werkdruk bij die studiebureaus en kan daardoor de 
kwaliteit van het studiewerk hypothekeren. Het commissielid vraagt dan ook om die ter-
mijn te verlengen. 

Het ACV staat uiteraard positief  tegenover de ruimere transitieaanpak van ViA en is 
daarbij ook actief  betrokken, stelt de heer Bert De Wel. De EBO-aanpak is daar echter 
niet echt compatibel mee, onder meer omdat de participatie beperkt is. De bedrijven en 
hun associaties sluiten immers een deal met de Vlaamse overheid, zonder inspraak van 
anderen. Die anderen moeten dan maar aannemen dat deze afspraken goed zijn voor de 
werkgelegenheid en het milieu. 

Wat de betrokkenheid van de centrales betreft, benadrukt de heer De Wel dat de medewer-
kers van de studiedienst, samen met hun collega’s van de bouw-, industrie- en energiecen-
trales en METEA, hebben deelgenomen aan het overleg met de heer Jan Schaerlaekens, 
adviseur energie op het kabinet van minister Freya Van den Bossche. 

De regering heeft niet gereageerd op de opmerking dat de energiebeleidsovereenkomst 
naar een besparing van 1 percent streeft, terwijl Europa 1,5 percent naar voren schuift. 
Voor dat verschil zullen dus andere sectoren van de samenleving opdraaien, en ook die 
sectoren vertegenwoordigt het ACV. 

‘No jobs on a dead planet’ is de slogan van de internationale vakvereniging om campagne 
te voeren voor de vergroening van de economie naar aanleiding van Rio+20. 

Iedereen is ervan overtuigd dat energie-efficiëntie de meest kostenefficiënte maatregel 
is, maar tegelijk zijn de verplichtingen op dat vlak het minst streng. Zo heeft Europa 
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afdwingbare doelstellingen voor groenestroomproductie en CO2-reductie, maar slechts 
vrijblijvende doelstellingen voor energie-efficiëntie. Het ACV pleit voor meer dwingende 
normen. Een echte transitieaanpak waarbij zowel middenveldorganisaties, werknemers als 
bedrijven betrokken worden, is volgens de spreker de hefboom voor ambitieuzere doelstel-
lingen. 

Voor mevrouw Lieze Cloots is meer transparantie in dit EBO-proces een cruciaal element 
voor betere resultaten. Pas als geweten is wat de vorige overeenkomst heeft opgeleverd, 
kunnen de volgende stappen of hefbomen bepaald of beoordeeld worden. 

Minister Freya Van den Bossche noemt datgene wat de heer Rzoska als een achterpoortje 
bestempelt, een gerechtvaardigde pardonnabiliteit. Als een bedrijf  financiële moeilijk-
heden kan aantonen aan het Verificatiebureau, kan het tijdelijk uitstel krijgen. Dat de 
voorwaarden van dergelijk uitstel nu wel vastgelegd zijn en beoordeeld worden door het 
Verificatiebureau, is voor de minister een stap vooruit.

Monitoring van de overeenkomst is wel degelijk vooropgesteld. Het jaarlijkse verslag 
daarvan wordt aan het parlement bezorgd. Er is ook wel degelijk een indicatief  doel, na-
melijk 1 percent efficiëntiewinst per jaar. Dat doel is gehaald in de vorige periode, maar 
hoewel het toen gemakkelijker te bereiken was, blijft de norm gehandhaafd. Alleen de 
bedrijven die de energiebeleidsovereenkomsten ondertekenen, kunnen gebruikmaken van 
de ecologiepremie, de strategische ecologiesteun, een groene waarborg en REG-premies. 
Er is dus wel degelijk een koppeling.

Jan PENRIS,
voorzitter

Dirk DE KORT,
verslaggever
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Gebruikte afkortingen

ACV Algemeen Christelijk Vakverbond
BBL Bond Beter Leefmilieu
CO2 koolstofdioxide
EC Europese Commissie
ESCO energy services company
EU Europese Unie
FISCH Flanders Innovation Hub for Sustainable Chemistry
G20  Groep van 20 (19 geïndustrialiseerde landen en de Europese Unie)
IRR internal rate of return
LNE Leefmilieu, Natuur en Energie (beleidsdomein van de Vlaamse overheid)
METEA centrale voor Metaal- en Textielarbeiders
Minaraad Milieu- en Natuurraad van Vlaanderen
MIP Milieu- en Energietechnologie-innovatieplatform
MIRA Milieurapport Vlaanderen
OESO Organisatie voor Economische Samenwerking en Ontwikkeling
REG rationeel energiegebruik
Rio+20 VN-conferentie over duurzame ontwikkeling
SERV Sociaal-Economische Raad van Vlaanderen
VEA Vlaams Energieagentschap
VER Verified Emission Reductions
ViA Vlaanderen in Actie
VITO Vlaamse Instelling voor Technologisch Onderzoek
Voka Vlaams netwerk van ondernemingen
wkk warmte-krachtkoppeling


